
Zápis
o členské schůzi SKS dne 13. dubna 2019 v Praze

Na schůzi bylo přítomno včetně hostů celkem asi 40 osob (prezenční listinu podepsalo 38 
účastníků, je uložena v kanceláři SKS).

Program připravil výbor SKS na své pracovní schůzi 9. 4. a byl k dispozici pro všechny účastníky.

Na počátku zasedání předsedkyně SKS, která řídila celou schůzi, nechala schválit členy návrhové 
komise (J. Huláka a D. Koutskou) a zapisovatele a ověřovatele zápisu (V. Němec, V. Roubal). 
Omluvila neúčast některých významných osobností (P. Dr. Balík jako zástupce arcibiskupství 
Praha pro pracovní zaneprázdnění, Dr. Prekopová, M. Lokajíček, I. Řivnáčová aj.). Upozornila, že   
z dodatečné iniciativy J. Kasala vystoupí na schůzi také nový předseda KDU-ČSL M. Výborný, takže
některé body programu týkající se vlastní činnosti SKS budou odsunuty až na závěr.

Duchovní slovo pronesl duchovní rádce SKS P. Ing. M. Fiala. Na základě aktualizace kapitoly 15 
evangelia sv. Lukáše upozornil na závažné problémy současné doby; charakterizoval hrozby a 
výzvy, opírající se o neúnavné snahy papeže Františka.

Pozvaný europoslanec Tomáš Zdechovský, který je v současné době na 2. místě kandidátky KDU-
ČSL do blížících se květnových eurovoleb, umožnil krátké vystoupení Nině Novákové (kandidující 
na 8. místě), která zrušila své členství v TOP 09; podala mj. přihlášku do SKS a hodlá založit klub 
SKS pro oblast Brandýska (polovina okresu Praha- východ); na schůzi mohla vzhledem k jiným 
závazkům setrvat jen krátce. Ve svém vlastním vystoupení T. Zdechovský nejprve popsal své 
mládí, konverzi celé rodiny ke katolické víře a dlouholeté osobní vztahy k P. Fialovi a J. Kasalovi 
včetně aktivit s mladými lidovci. V současném europarlamentu je členem rozpočtového výboru a 
rovněž platformy pro seniory dosud vedené rakouským europoslancem  a vedoucím 
představitelem seniorů Beckerem (který však již nekandiduje na další období). Zdůraznil význam 
EU (zvlášť pozitivní pro ČR), ale současně také nutnost její hluboké reformy. V podrobnostech 
odkázal na svoji brožurku k nové kandidatuře, jejíž výtisk dostali všichni účastníci. - V následující 
diskusi pak odpovídal na četné dotazy, Na podnět L. Němcové se zmínil o aktivitách maďarského 
premiéra Orbána, o problémech V-4, o osobních nedostatcích některých předních představitelů 
EP i o oprávněných nadějích vkládaných do nového prezidenta EPP M. Webera. Během diskuse F.
Smutný ocenil pro-rodinnou politiku maďarské vlády a spiritualitu projevující se v Číně.  D. 
Koutská zdůraznila avizovanou nutnost komunikace. Další diskuse se zaměřila na otázky migrace 
a na ekonomické, sociální a o politické problémy Evropy.  V. Němec upozornil, že T. Zdechovský je
členem europarlamentu díky nedostatkům našeho volebního zákona; nicméně vyvíjí mezi všemi 
českými poslanci mimořádně pozitivní aktivity zejména návštěvami ohrožených lokalit, 
objektivními informacemi o migračních problémech apod.; mnozí si v současné době 
neuvědomují nebezpečí jakékoli války, která může přerůst ve zhoubný jaderný konflikt. L. 
Němcová připomenula memorandum ESU ke květnovým volbám do EP a požadavky na širokou 
aktivní účast seniorů s preferencí křesťansky žijících kandidátů.

Během následující kratší přestávky T. Zdechovský osobně pozdravil každého účastníka a 
odpovídal na další dotazy. Po ukončení přestávky předsedkyně SKS oznámila, že vzhledem            
k očekávanému příchodu předsedy KDU-ČSL bude program pokračovat referátem někdejšího 
předsedy KDU-ČSL Jana Kasala, v němž se omezí na historii strany v jejím prvním století. 



Jan Kasal poté v poutavém referátu popsal činnost Československé strany lidové od založení v r. 
1919, kdy došlo ke sloučení dvou nezávislých zemských stran v Čechách a na Moravě, a zhodnotil
její význam v Československu do března 1939, významný podíl na exilové londýnské vládě pod 
předsednictvím Mons. Šrámka, i další osudy v poválečné době s významnými mezníky v letech 
1948, 1968, 1985 – 1990 i po rozpadu Československa od ledna 1993, včetně sloučení s KDU i 
dočasné čtyřkoalice. Použil bohatou fotodokumentaci, většinou vycházející z kalendáře strany na 
rok 2019. 

Ke konci Kasalova vyprávění se na schůzi dostavil nový předseda KDU-ČSL Marek Výborný, který 
se pak ve svém referátu soustředil v  kontextu současné politické situace na vize nového vedení, 
navazující na velmi úspěšné období 2010 – 2019 pod předsednictvím Pavla Bělobrádka. 

Předsedkyně SKS a vice-prezidentka ESU L. Němcová upozornila na aktivity SKS, kde každý klub či 
pobočka vyvíjejí svou samostatnou činnost; web stránky odrážejí činnost SKS v celé šíři. Spravuje 
je web masterka D. Křivánková, za obsahovou stránku zodpovídá předsedkyně. Všechny akce SKS 
jsou na web stránkách, transparentní a přístupné všem. Rovněž připomenula, že na sjezdu KDU-
ČSL dne 29. 3. jako host v 5-minutovém vystoupení seznámila účastníky s významem seniorů ve 
společnosti a s hlavními seniorskými sociálními problémy v Evropě podle posledního průzkumu. 
Odstupující předseda Bělobrádek ve svém úvodním projevu na sjezdu také poděkoval SKS za 
dosavadní činnost a spolupráci. Dne 30. 3. měla ještě možnost na sjezdu pohovořit s vedoucími 
představiteli dosavadního vedení i s mnoha dalšími osobnostmi včetně paní Věry Luxové. Také 
připomenula, že v orgánech Rady seniorů ČR pracují V. Roubal, M. Volmanová a další, v komisi 
pro důchody MPSV J. Kasal, v zastupitelstvu na Praze 11 I. Řivnáčová, na Praze 13  D. Křivánková, 
ve Žďáru n. Sázavou probíhá vynikající spolupráce klubu SKS s vedením města, které obdrželo 
plaketu EU za sociální práci.

V další diskusi se L. Němcová dotázala předsedy M. Výborného na hodnotová kritéria a podporu 
mezigenerační spolupráce. Nový předseda KDU-ČSL zdůraznil zájem nadále podporovat 
osvědčenou činnost SKS a rozvedl své vize další činnosti strany. P. Urban a jiní zdůraznili potřebu 
spolupráce SKS s médii v současné volební kampani. Jak SKS, tak KDU-ČSL i někteří jednotlivci 
podporují činnost vybraných médií finančními dary. V. Němec velmi kladně ocenil snahy M. 
Výborného založené na opuštění kampaně tzv. Antibabiše a Antizemana a naléhavě doporučil 
opětné zapojení P. Bělobrádka do dřívější vládní funkce v oblasti výzkumu, vědy a inovací při 
nejbližší vhodné rekonstrukci vlády, jíž by se mohla při splnění vlastních požadavků KDU-ČSL 
účastnit. M. Výborný setrval pak na schůzi až do ukončení a poté ještě hovořil s mnoha účastníky,
s nimiž se dal vyfotografovat. 

V závěrečném bloku Ing. Karel Tomek podal zprávu pokladníka o hospodaření SKS v roce 2018 a o
současném stavu financí a Marie Volmanová přečetla zprávu revizní komise. Přítomní 
jednomyslně schválili obě zprávy.

Místopředseda SKS Ing. Jaroslav Hulák přečetl návrh usnesení , který přítomní rovněž schválili 
(text níže).

Dr. Václav Roubal přednesl závěrečnou modlitbu a krátce ocenil přínos seniorů celé společnosti. 
Oznámil, že vyřídí pozdravy účastníků spoluzakladateli SKS Dr. Plockovi při plánované návštěvě     
v léčebném zařízení pro seniory v Roztokách u Prahy.



Ve 14.00 hod. předsedkyně ukončila jednání poděkováním všem přítomným za aktivní účast a 
týmu organizátorů za bezvadnou práci, všichni přispěli ke zdaru schůze. Přítomní reagovali 
pochvalným potleskem.

Zapsal:  Dr. Václav Němec
Ověřil:   Dr. Václav Roubal

USNESENÍ
z členské schůze Sdružení křesťanských seniorů, konané 13.4.2019 v Praze

Členská schůze SKS schvaluje:
• Zprávu o hospodaření SKS v roce 2018, přednesenou Karlem Tomkem
• Zprávu revizní, přednesenou Marií Volmanovou

Členská schůze SKS bere na vědomí:
• Informace o volbách do Evropského Parlamentu, přednesené Tomášem Zdechovským a Ninou
Novákovou
• Přednášku ke 100. výročí založení Československé strany lidové, přednesenou Janem Kasalem
• Informace předsedy KDU-ČSL Marka Výborného
• Výzvu Evropské seniorské unie k volbám do evropského parlamentu

Členská schůze SKS doporučuje:
• Zvýšit informovanost veřejnosti o SKS v radiu Proglas, TV Noe a Katolickém týdeníku
• Rozšiřovat činnost SKS zakládáním nových Klubů a propagací webu www.krestanstiseniori.cz
• Členům SKS, aby zapisovali své vzpomínky z dob minulých pro budoucí generace

Členská schůze SKS děkuje:
• P. Ing. Miloslavu Fialovi za jeho duchovní slovo.


